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WALNE ZEBRANIE

ZKP ODDZIAŁ W ŁĘCZYCACH
W  dniu  3  listopada  2010  roku 

odbyło  się  Walne  Zebranie  Sprawoz-
dawczo-Wyborcze  Członków  łęczyckie-
go  Oddziału  Zrzeszenia  Kaszubsko-
Pomorskiego, podczas którego wybrano 
władze oddziału: 

ZARZĄD ODDZIAŁU
Prezes – Zbigniew Byczkowski
Wiceprezes – Józef Dawidowski
Wiceprezes – Arkadiusz Stanecki
Sekretarz – Krzysztof Kaczmarek
Skarbnik – Bogusław Szczygieł
Członkowie: 
Stanisław Makurat
Tadeusz Dzikowski

KOMISJA REWIZYJNA
Przewodniczący – Sławomir Domski
Członkowie: 
Andrzej Orłowski
Maria Czerwionka

Mòji kòchany przińdzta blëżi tu pòd dankã.
Chcemë wspòminac so ò gwiôzdce i téż  minionëch swiãtach.

Zarząd Zrzeszenia Kaszubsko – Pomorskiego Oddział w Łęczycach serdecznie zaprasza 
na Mszę św. w języku kaszubskim w dniu 16 stycznia 2011r. o godz. 15.00 w kościele 
parafialnym  w  Bożympolu  Wielkim.  Po  Mszy  św.  prezentacja  jasełek  kaszubskich 
i spotkanie przy kawie na plebani.



DELEGACI NA ZJAZD ZRZESZENIA 
KASZUBSKO-POMORSKIEGO 
1.Zbigniew Byczkowski
2.Arkadiusz Stanecki
3.Krzysztof Kaczmarek
4.Stanisław Makurat
5.Bogusław Szczygieł
6.Józef Dawidowski
7.Tadeusz Dzikowski
8.Stanisław Glosa

XVIII ZJAZD DELEGATÓW 
ZRZESZENIA KASZUBSKO-

POMORSKIEGO 
Zrzeszenie  Kaszubsko-Pomorskie 

to  największa  na  Pomorzu  organizacja 
pozarządowa i  liczy sobie  ponad 5  tys 
członków. Trzeciego i czwartego grudnia 
Zrzeszeńcy spotkali się na osiemnastym 
walnym zjeździe, by podsumować mija-
jącą kadencję władz organizacji. 

Zgodnie  z  tradycją  poranne  obrady 
poprzedziła  Msza  Święta  w  Katedrze 
Oliwskiej,  którą  celebrował  Arcybiskup 
Metropolita  Gdański  Sławoj  Leszek 
Głódź.

Otwierając  XVIII  Zjazd  prezes  Artur 
Jabłoński  przywitał  szczególnych gości, 
a wśród nich m.in. marszałka Senatu B. 
Borusewicza  i  wojewodę  R.  Zaborows-

kiego. W toku dwudniowych obrad wybrany 
został  nowy  prezes  Zrzeszenia  Kaszubs-
ko-Pomorskiego,  którym  jest  29  –  letni 
Łukasz  Grzędzicki.  Jest  on  najmłodszym 
prezesem  ZKP  w  historii  tej  55  –  letniej 
organizacji.      

Nowy  prezes  zapowiedział,  że  naj-
ważniejsze  dla  niego  jest  wzmocnienie 
wewnętrzne Zrzeszenia i  rozwój  tego śro-
dowiska, a w centrum zainteresowania ZKP 
są  sprawy  społeczno-kulturalne.  Jako  je-
den ze swoich priorytetów wymienił wzmoc-
nienie  środowiska  nauczycieli  języka  ka-
szubskiego i  polepszenie warunków nauki 
tego  języka.  Za  ważne  na  najbliższe  trzy 
lata Grzędzicki uznał też integrację środo-
wisk twórców kaszubskich. 

UCHWAŁA XVIII WALNEGO ZJAZDU 
DELEGATÓW ZKP

Bogaty  dorobek  programowy,  nie-
kwestionowane  osiągnięcia  i  szczególne 
miejsce  ZKP  wśród  organizacji  pozarzą-
dowych wypracowane w ciągu ponad 50 lat 
działalności  nie  zwalniają  od  obowiązku 
podejmowania  wyzwań  stawianych  przez 
współczesność  i  przyszłość.  Wchodząc  w 
drugą dekadę XXI w.  mamy za sobą lata 
upływające pod znakiem integracji Polski z 
Unią  Europejską,  charakteryzujące  się 
wzrostem dobrobytu, poprawą infrastruktu-
ry,  dynamicznym rozwojem społeczeństwa 
informacyjnego,  migracjami  wewnątrzunij-
nymi  i  głębokimi  zmianami  na  pomorskiej 
wsi.
  Z drugiej  strony jako Kaszubi  mamy za 
sobą  lata  dynamicznego  wzrostu  liczby 
dzieci uczących się języka kaszubskiego w 
szkołach, pięć lat funkcjonowania w nowej 
sytuacji prawnoorganizacyjnej, będącej wy-
nikiem realizacji  ustawy  o  mniejszościach 
oraz języku regionalnym, szybkiego rozwo-
ju  pluralizmu ofert  pomorskich  organizacji 
pozarządowych,  ale  także  ugruntowania 
samorządów terytorialnych.                   
Kierunek  aktywności  ZKP  nie  powinien 
ulegać zmianie, gdyż powinno ono zacho-
wać zdolność do kształtowania pomorskie-
go otoczenia, a Kaszubi, jak to zapisano w 
uchwale II  Kongresu Kaszubskiego,  nadal 
mieli szansę urządzania własnego domu w 



zgodzie z własnymi potrzebami i wyobra-
żeniami. 

Najpilniejsze zadania:
 
1.  Wspieranie  i  podejmowanie  działań 
służących  inspirowaniu  i  animowaniu 
lokalnych środowisk, edukacji obywatels-
kiej oraz monitoringowi praw obywatels-
kich.         
2. Dobre przygotowanie środowiska ka-
szubskiego do Narodowego Spisu Pow-
szechnego,  który  odbędzie  się  od  1 
kwietnia do 30 czerwca 2011.           
3. Przygotowanie III Kongresu Kaszubs-
kiego.  
4.  Należy  dążyć  do  wypracowania 
Regionalnego programu nauczania języ-
ka  kaszubskiego,  który  powinien  być 
wdrażany  i  realizowany  pod  nadzorem 
rządowo-samorządowo-zrzeszeniowego 
komitetu.                         
5. Dążenie do przyjęcia przez Samorząd 
Województwa  Pomorskiego  strategii 
ochrony i rozwoju języka kaszubskiego. 
6.  Wspieranie  działaczy  w  oddziałach 
(zarządów, w tym prezesów, sekretarzy  i 
skarbników),  aby  lokalnie  mogli  podej-
mować się  realizacji  zadań i  udziału  w 
konkursach ofert  organizowanych przez 
samorządy, instytucje państwowe i euro-
pejskie.  
7. Włączenie się ZKP do akcji służących 
uproszczeniu  przepisów  określających 
funkcjonowanie  małych  organizacji  po-
zarządowych, aby ułatwić w przyszłości 
funkcjonowanie oddziałów.                 
8.  Klarowne  określenie  zasad  współ-
pracy ZKP z zainteresowanymi stacjami 
telewizyjnymi i radiowymi, a także porta-
lami  internetowymi  i  wszelkimi  innymi 
mediami.  
9.  Ponownego zdefiniowania  wymagają 
postulaty  dotyczące  roli  mediów  pub-
licznych  w  ich  obowiązkach  wobec 
problematyki kaszubskiej  i  kociewskiej.  
10.  Podjęcie  działań  informacyjno-
edukacyjnych związanych z martyrologią 
Kaszubów podczas II wojny światowej (w 
szczególności  problematyka:  Polacy  w 
Wehrmachcie,  Piaśnica  i  historia  TOW 
Gryf Pomorski).                                 
11.  Dokonanie  przeglądu  możliwości 
współpracy z instytucjami kultury, których 

cele  statutowe  są  zbieżne  z  celami  ZKP 
pod  kątem  podjęcia  ewentualnych  wspól-
nych działań.                                         
12.  Objęcie  szczególną  ochroną  rybaków 
Zatoki Puckiej, Zatoki Gdańskiej i Półwyspu 
Helskiego  ze  względu  na  narastającą 
presję  środowisk  proekologicznych,  mają-
cych na celu drastyczne ograniczenie wie-
lowiekowej działalności połowowej rybaków 
kaszubskich.       
Wyżej  wymienione  działania  powinny  być 
podejmowane  przez  ZKP zarówno  samo-
dzielnie, jak i we współpracy z Kaszubskim 
Uniwersytetem  Ludowym,  Instytutem  Ka-
szubskim oraz innymi  pomorskimi  i  poza-
pomorskimi  organizacjami  pozarządowymi 
i  instytucjami.  ZKP musi  szukać  sojuszni-
ków, pozyskiwać nowe pomysły i korzystać 
z  doświadczenia  innych  wzajemnie  się 
ubogacając,  budować  zainteresowanie 
partnerów i  zaprzyjaźnionych nowych śro-
dowisk.  Aby te zadania podejmować i  za-
chować  budowaną  przez  lata  wiarygod-
ność, ZKP musi być silnym partnerem i za-
chować swoją podmiotowość w życiu regio-
nu.                 
W ZKP jest miejsce dla wszystkich, którzy 
chcą realizować cele  programowe organi-
zacji. Siłą ZKP powinien pozostać (tak jak 
zapisano w statucie)  szeroki  zakres poru-
szanych zagadnień i  jego różnorodne za-
plecze  w  terenie.  Realizując  nasze  cele 
statutowe  powinniśmy  w  dalszym  ciągu 
oddziaływać  na  społeczność  regionu, 
uwzględniając  zmieniające  się  warunki 
społeczno-kulturowe i polityczno-gospodar-
cze.  

    Ryszard Sylka  
Przewodniczący Zjazdu 

JESZCZE O WYBORACH 
SAMORZĄDOWYCH

Wybory,  wybory  i  po  wyborach… 
Zatem  słów  parę  o  wynikach  wyborów 
samorządowych,  jakie  odbyły  się  w zesz-
łym już roku. Dla przypomnienia odbyły się 
dwie  tury  wyborów  w  dniach:  21.11  i 
5.12.2010r.  Jeśli  chodzi  o  województwo 
pomorskie, to frekwencja w I turze wyniosła 
46,73%  uprawnionych  co  plasuje  nas  na 
dość  średnim  poziomie,  natomiast  w 
drugiej  turze  uzyskaliśmy  wynik  40,58% 



uprawnionych, co stanowi  dość wysoką 
lokatę  wśród  innych  województw. 
Większą  frekwencję  miały  tylko  woje-
wództwa:  warmińsko-mazurskie,  święto-
krzyskie  i  podkarpackie.  Podobnie  wy-
gląda  frekwencja  wyborcza  patrząc  na 
powiat  wejherowski.  W  I  turze  wynik 
50,21% stanowi wynik na dość średnim 
poziomie,  natomiast  w  II  turze  51,35% 
plasuje  nas  w czołówce,  bo  wyprzedził 
nas tylko powiat  bytowski.  Teraz gmina 
Łęczyce  -  w  I  turze  50,95%  stanowi 
wynik lekko powyżej  średniej  frekwencji 
w  powiecie  wejherowskim.  W  II  turze 
wyborów  brały  udział  tylko  trzy  gminy: 
Choczewo frekwencja 63,14%, Szemud 
57,51% i Łęczyce 37,60%. 

Ten  ostatni  wynik  mówi  sam  za 
siebie.  Do urn nie  poszło  5373  osób 
uprawnionych  do  głosowania  w  na-
szej gminie. Wójt został wybrany gło-
sami tylko 3237 osób. Czyżby obywa-
telom nie zależało na tym, który z dwóch 
kandydatów  (Piotr  Jasiński  czy  Piotr 
Wittbrodt)  zostanie  wójtem  gminy? 
Czyżby wystarczyło im już, że nastąpiła 
zmiana na stanowisku  wójta?   A może 
nie mieli zdania, bo zbyt trudno było im 
uczestniczyć  w  spotkaniach  z  kandy-
datami,  jakie były organizowane prawie 
we wszystkich sołectwach? Czy w gmi-
nie Łęczyce długo będziemy się jeszcze 
uczyć demokracji? Najniższa frekwencja 
w II  turze była w Rozłazinie 32,31%, w 
Bożympolu 35,11% oraz w stolicy gminy 
w Łęczycach 36,02%. Może należałoby 
zapytać mieszkańców gmin Choczewo i 
Szemud dlaczego większość z nich brała 
udział w wyborze wójta? 

Pozostawiamy to do rozstrzygnię-
cia czytelnikom. 

Zaznaczamy  też  dla  nas  bardzo 
ważną  sprawę  –  z  grona  15  radnych 
gminy  Łęczyce  czworo  przynależy  do 
Zrzeszenia: przewodnicząca Rady Gmi-
ny  Lucyna  Sucharska,  Krzysztof  Licau, 
Krzysztof  Kaczmarek  oraz  Stanisław 
Barszcz (z klubu ZKP w Strzebielinie).

Zarząd  Oddziału  Zrzeszenia  Ka-
szubsko-Pomorskiego w Łęczycach składa 
serdeczne  gratulacje  z  tytułu  wyboru  na 
stanowisko  wójta  gminy  Panu  Piotrowi 
Wittbrodt  oraz  wszystkim  radnym  wyło-
nionym w wyborach  i  życzy  im  spokojnej 
pracy oraz odnoszenia samych tylko sukce-
sów w Nowym 2011 Roku. 

 WSZETCZIM CZËTINCOM
NAJI PISMIONA ŻËCZËMA

Z  leżnoscë  nôpiãkniészich  w  rokù  gòdo-
wëch swiãtów żëczëma wiele szczescégò, 
redoscë i zdrowiégò.

Niech Môłé Dzecuszkò przëniese ùsmiéch 
i  redosc  z  wszelczi  robòtë  dlô  naszi 
kaszëbsczi Tatczëznë. 

Niech  w  chëczach  sã  wszëtczim  dobrze 
darzi,  a  przińdny  rok  cobë  przëniósł  to 
wszëtkò,  co w żëcym je i  co je w Wajich 
mëslach.  
Nade  wszëtkò  spòkòju  w  chëczach, 
bezpiekù, òd jinszich leno dobroc i chwat, 
bë  żëcé  trudné  chwilë  mieniło  blós  w 
pòspólną miłotã. 

 Kontakt :  leczyce@kaszubi.pl                                                             Dnia:  13. 01. 2011r.

mailto:leczyce@kaszubi.pl

